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گزارش تصویری

بدرقه شهدای مدافع حرم در میدان امام حسینع
همزمان با ایام فاطمیه، مراسم وداع و بدرقه پیکر مطهر ۷شهید مدافع حرم، روز گذشته 
در میدان امام حسین)ع( تهران برگزار شد. پیکر مطهر شهید علی آقا عبداللهی از تهران، 
شهید حسن اکبری از تهران، شهید مصطفی صادقی از تهران، شهید مهدی ذاکرحسینی 
از تهران، شهید رضا عباسی از استان کرمانشاه، شهید محمدرضا یعقوبی از استان گیلان 

و شهید الیاس چگینی از استان قزوین در این مراسم بدرقه شد.

عکس ها؛ خبرگزاری فارس

داده نما
گرافیک؛ آرش شاه سمندی

سهم مناطق از »من شهردارم 2«
 مدیریــت شــهری در دوره ششــم در طرحــی ابتــکاری بــا راه انــدازی پویــش 
»من شــهردارم« گامی بلند در راســتای تحقق مردمی ســازی  اقدامات شــهری 
برداشــت. در مرحلــه اول بــا مشــارکت 350هــزار نفــری شــهروندان، حــدود 
1255پروژه نهایــی و اولویت بندی و پــس از اختصاص بودجه عملیاتی شــدند 
 و امروز بــا اتمام 630پــروژه، میزان پیشــرفت طرح هــای اولویت بندی شــده در 
»من شــهردارم یک« به مرز 60درصد رسیده اســت. همین وضعیت مطلوب، 
زمینه ای شد تا شــهرداری تهران امســال برای دومین بار طرح من شــهردارم را 
اجرایی کند، پویشی که مدیران شهری پیش بینی می کنند و امیدوارند مشارکت 
یک میلیون نفری مردم در آن رقم بخورد. عبارت »ایده های من شهر را می سازد« 
بهترین مشــوق برای جلب مشــارکت شــهروندان در این پویش است. امسال 
در قالب پروژه های توســعه محلی، 3580طرح پیش بینی شده که شهروندان 
تــا پایــان آذر فرصــت دارنــد براســاس نیــاز محــات آنهــا را اولویت بنــدی کنند. 
 برای شــرکت در این پویش کافی اســت به ســایت شــهرداری تهران به نشــانی

  https://www.tehran.ir/ مراجعــه کننــد یــا عبارت»مــن شــهردارم«را  
جســت و جو  و روی نخســتین گزینه کلیــک کــرده و وارد صفحه اصلی شــوند. 
پروژه های پیش بینی شده در مناطق براساس نیاز شهر و محات بوده است و از 
این رو در برخی از مناطق تعداد پروژه ها زیاد و در بعضی دیگر کم است. البته نوع 
پروژه ها به لحاظ ترافیکی، عمرانی، خدماتی، رفاهی، ورزشــی و... هم براساس 

اقتضای مناطق تعیین شده اند.

خودروهای فرسوده 
اصلی ترین منبع آلودگی هوا

اینکه در بحث آلودگی هوا بگوییــم صرفا خودروهای 
غیراستاندارد یا صرفا ســوخت های بی کیفیت مقصر 
هستند، حرف درستی نزده  ایم. هر دو موضوع در معضل 
آلودگی هوای تهران تأثیرگذار است؛ جدا از آنکه کیفیت سوخت در این امر بسیار مؤثر 
است و هرچه سوخت پاک تر استفاده کنیم میزان آلایندگی کمتر خواهد بود، استاندارد 

بودن خودروها نیز در این خصوص تأثیر گذار است.
اما آنچه مشخص است، اینکه سالانه بیش از یک میلیون خودرو به  خودروهای کشور 
اضافه  می شود و متأسفانه در مقابل، خودروهای فرسوده خارج نمی شوند. نتیجه این 
شده که خودروهایی که با تکنولوژی ده ها سال قبل ساخته شده اند همچنان در شهر 

تردد می کنند و بر میزان آلایندگی شهر می افزایند.
بنابراین خودروهای فرســوده و نســل قدیم به عنوان یکی از منابع آلایندگی هوای 
تهران مطرح هســتند که باید نســبت به از دور خارج کردن آنها اقدام شود  اما این 
 خودروهای جدید که تولید می شوند، به شدت خودروهای قدیمی ایجاد آلایندگی 
نمی کنند و مجهز به اســتانداردهای یورو 4 یا 5 هســتند و آلودگی آنها نســبت 
به خودروهای قدیمی کمتر است، اما به هرحال این خودروها هم به دلیل استفاده از 

سوخت های فسیلی تولید آلایندگی دارند، ولی شدت آن کمتر است و صفر نیست.
آنچه بیشتر از هرچیزی به معضل آلودگی هوا دامن می زند خودروهای فرسوده ای است که 
هنوز در شهر هستند. این خودروهای بی  کیفیتی ازجمله منابعی بوده اند که در شهر ایجاد 
آلایندگی می کنند. جدا از این موارد، ضروری است که شرکت کنترل کیفیت هوا به موضوع 
وضعیت سوخت ورود کند و به صورت برنامه ای آزمایش هایی روی انواع سوخت های سبک 
و سنگین انجام و گزارش آن را ارائه دهد تا بدانیم وضعیت فعلی پایتخت در بحث کیفیت 

سوخت در چه شرایطی قرار دارد.
سهم آلودگی اتوبوس های مسافری شهری 2.5 تا 4درصد اعلام شده است و حرکت 
شهرداری در راستای برقی سازی  این ناوگان اقدام بسیار خوبی است و کاهش همین 
رقم هم می تواند در بهبود وضعیت کیفیت هوا تأثیرگذار باشد،اما مسئله اصلی این 
است که ابتدا باید به موضوع موتورســیکلت ها ورود داشته باشیم؛ چراکه بین 20 تا 
30درصد از آلایندگی هوای تهران به این منابع متحرک اختصاص دارد و نوسازی و 

جایگزینی آنها با موتورهای برقی می تواند در این امر تأثیرگذار باشد.
بعد از موتورها باید به سمت خودروهای شخصی حرکت کنیم.  هرچند که اتوبوس های 
شرکت واحد هم باید نوسازی شــوند، اما ســهم این اتوبوس ها در ایجاد آلایندگی 
کم بوده و حتی اگر کل این اتوبوس ها نوســازی یا برقی شــوند باز هم تأثیر زیادی 
در کاهش آلودگی هوا نخواهد داشــت. باید به سمت نوسازی خودروهای شخصی و 

موتورسیکلت ها برویم.
در حال حاضر تاکسی ها نیز در وضعیت خوبی قرار ندارند و استانداردهای آنها پایین 
است. تاکسی ها 4برابر خودروهای شخصی در شهر تردد داشته اند و نیاز به نوسازی و 
برقی شدن دارند، اما اگر در بحث آلودگی هوا بخواهیم اولویت بندی کنیم در ابتدا باید 
خودروهای فرسوده و موتورسیکلت های بنزین سوز جایگزین موتورهای برقی شوند 
و بعد از آن تاکسی ها و اتوبوس ها را نوسازی کنیم. در نهایت نیز نسل جدید خودروها 

باید به  سمت برقی شدن بروند. 

 اقدامات اجرایی 
در تراز زیرین تجریش

منطقه یک در شمالی ترین نقطه تهران واقع شده 
است و با شرایط جوی و جغرافیایی دارای بیشترین 
میزان بارش های پاییزی و زمستانی در تهران اســت و با داشتن 11مسیل، 
15حوضچه رسوبگیر و تعداد 15کانال علاوه بر نقش هدایتی آب های سطحی 
به عنوان کریدورهای تنفسی شهر تهران جریان هوا را نیز از لابه لای سازه های 
شــهری عبور می دهد و به تنفس شــهر کمک می کند. برهمین اساس در 
یک سال گذشته سعی شد نگهداشت و ساماندهی مسیل ها در اولویت اجرا قرار 
گیرد و با تامین ماشین آلات و اعتبار موردنیاز لایروبی، بهسازی و ساماندهی 
آنها به انجام برسد تا با بارش های پاییزی و زمستانی دچار وقوع حوادث ناگوار 

ناشی از سیلاب نباشیم.
باید اذعان کرد درواقع شهرداری منطقه یک علاوه بر فعالیت های اجرایی در 
سطح، اقداماتی را نیز در لایه های زیرین شهر و کانال ها و آبروهای روبسته و 
روباز انجام می دهد تا در روان سازی جریان آب خللی به وجود نیاید؛ بر همین 
اســاس در 8ماهه اول سال جاری با لایروبی مستمر و شــبانه روزی و اجرای 
عملیات رسوب برداری، 6هزارو650تن رسوب از مسیل ها و حوضچه ها خارج 

و ظرفیت پذیرش آب در آنها افزایش یافت.
در این خصوص باید به بهســازی کانال جعفرآباد )مقصودبیک( اشــاره کرد 
که به عنوان کار ویژه یکی از مهم ترین اقدامات اجرایی در تراز زیرین میدان 
تجریش محسوب می شــود که به دلیل گذر زمان در برخی قسمت ها دچار 
سســتی شــده بود که به علت قرار گرفتن آن زیر میدان تجریش درصورت 
عدم مقاوم ســازی ، خطر ریزش برای میدان به وجود می آمد؛ بر همین اساس 
عملیات اجرایــی در آن آغــاز و اکیپ های عملیاتی به صورت شــیفت های 
24ساعته مشغول به کار شــدند تا این پروژه در فصل کاری که دبی رودخانه 
جعفرآباد به حداقل مقدار خود رســیده اســت به اتمام برسد تا جلوی وقوع 

سیلاب های احتمالی نیز گرفته شود.
در حال حاضر بهسازی این تونل با پیشرفت ۷5درصدی در حال اجراست و 
بتن کف آن کامل شده و اجرای مش و شاتکریت سقف با 80درصد پیشرفت 
در حال اتمام اســت و کلیات قالب بندی و اجرای بتن دیواره ها نیز در دست 

اقدام قرار دارد تا این کانال 130متری مستحکم و مقاوم شود.
اقدام دیگری که در این راستا انجام شــد، لایروبی مسیل سرپوشیده دارآباد 
و تونل دوقلو بود که زیر بزرگراه امام علی)ع( قرار دارد و حدود 6سال بود که 
عملیات لایروبی در آن انجام نشــده بود که با کار جهادی در مدت 20روز با 

استفاده از ادوات و تجهیزات لازم 650تن رسوب از آن خارج و حمل شد.
ناگفته نماند که فصل پاییز نیز کار مختص به خود را دارد؛ چراکه با آغاز این 
فصل و ریزش برگ های پاییزی در معابــر و انهار نیاز به کار جهادی نیروهای 
خدمات شهری و فضای سبز بود تا با جمع آوری به موقع برگ ها از ورود آنها 
به کانال و انهار جلوگیری شود که در همین راستا پاکسازی و لایروبی مسیل 
جمشــیدیه، گلابدره و کوهســار و... سرتاسر انجام و این مســیرها از وجود 
برگ های پاییزی، زباله ها و... که منجر به گرفتگی و جلوگیری از جریان یافتن 

آب می شد، پاکسازی شد.
لازم است از شهروندان ساکن در حاشیه مسیل ها و عابران درخواست کنیم 
زباله و ضایعــات را در داخل مســیل ها و کانال ها تخلیه نکننــد تا منجر به 
آب گرفتگی و ایجاد سیلاب نشــود. همچنین تذکرات و اخطارهای لازم به 
پیمانکاران خدمات شهری نیز داده شده که آموزش های لازم را به پاکبانان 
بدهند تا از ریختن برگ در انهار که موجب گرفتگی و جلوگیری از روان یابی 

جریان آب می شود، خودداری کنند.

یادداشت
سیدجعفر تشکری هاشمی؛  رئیس کمیسیون حمل ونقل شورای شهر تهران
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و فناوری در بوستان ولایت

همسفر با مسافران پرند 
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 خبر خوش شهردار تهران  در دیدار با دانشجویان دانشگاه 
علامه طباطبایی به مناسبت روز دانشجو 

بیش از  80 درصدتهرانی ها معتقدند شهرداری تهران در موضوع 
اعتیاد می تواند به خوبی میان دستگاه ها  هماهنگی ایجاد کند

مردم پرند پس از 4 روز حضور در مترو چه دغدغه هایی دارند؟

جزئیاتی از راه اندازی شهرک ها و ایجاد 
الگوهای نوآوری و فناوری در تهران

پاسخ مسئولان به مهم ترین سؤالات 
مسافران متروی تهران-پرند

معتقدند هماهنگی لازم میان 
نهادهای مسئول وجود ندارد
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 اعام كرده اند كه  به درمان 
نزدیکانشان کمک می کنند
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معتقدنــد وجــود یاورشــهرها 
موجب كاهش اعتیاد می شود
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گزارشی درباره اقدامات کارخانه واگن سازی تهران را با اسکن این کیو آرکد  ببینید. صفحه14 و 15
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 طرح توسعه شرکت واگن سازی  تهران
 با سرمایه گذار خارجی کلید می خورد
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